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20 % din suprafata agricola a României nu beneficiaza de titluri de proprietate.

Presedintele LAPAR: Nu putem sa discutam nici de irigatii, nici de dezvoltare

România are probleme cu seceta pe 7,2  milioane de hectare si cu baltirile pe 3,7 milioane de hectare, deci ne

trebuie un sistem de irigatie cu dublu scop, atât de irigatii, cât si de  desecare, a declarat, marti, pentru

AGERPRES, presedintele Ligii  Asociatiilor Producatorilor Agricoli din România (LAPAR), Nicu Vasile. 

"România are aceasta problema de seceta pe 7,2 milioane de hectare si  probleme cu baltirile pe 3,7 milioane de

hectare. Deci, trebuie sa facem  un sistem de irigatie, dar sa aiba dublu scop: de irigatii si desecare.  Noi în '90

aveam o suprafata de 3,2 milioane de hectare (irirgata - n.  r.). Acum ce facem? Punem ce am stricat dupa '90,

reparam. Daca nu  discutam de comasare si de contractul de arenda, sa-l finalizam  odata...Dupa 30 de ani nu am

pus nici titlurile de proprietate. 20% din  suprafata agricola a României nu beneficiaza de titluri de proprietate 

dupa 30 de ani si atunci nu putem sa discutam foarte multe, nici de  irigatii, nici de dezvoltare", a afirmat acesta, în

marja unui eveniment  de specialitate.

În opinia acestuia, România nu ar trebui sa aiba probleme cu apa pentru  irigatii si ar trebui sa adopte o strategie cu

privire la exploatarea  apei freatice si sa o si aplice.

"În principiu, România n-ar trebui sa aiba (probleme cu apa - n. r.).  Daca discutam de perioada '70, când am

proiectat aceste canale de  irigatii, 80% din apa necesara terenurilor supuse secetei o aduce  Dunarea. Am început

sistemele de irigatii de la Dunare, iar zona  secetoasa se afla de-a lungul Dunarii. Dupa care, în paralel, parintii 

nostri, societatea româneasca care a fost pâna în '90 a facut aceste  acumulari de apa - Vidraru, Bicaz. Toate aceste

acumulari de apa au avut  trei mari scopuri: de irigatii, electric, deci energie regenerabila, si  chiar microclimat, iar

pâna în '90 România era al treilea mare  exportator de peste din Europa. Deci, exportam si peste, noi avem un 

consum de peste de 216.000 de tone. Astazi nu mai producem decât 13.000  de tone. Toate aceste lucruri trebuie sa

le reiau. Ba, mai mult, toate  sistemele de irigatie de atunci discutau de lacuri de acumulare. Acum nu  mai discut

de lacuri acumulare. Cunosc localitati care au fost  stramutate înainte de '90 pentru a face aceste acumulari de apa.

De ce?  Pe timpul iernii, când nu am probleme de seceta, eu fac acumulare de  apa, dupa care încep sa irig

suprafetele, acele 7 milioane de hectare.  Şi pe seama acestor probleme de seceta, noi avem un climat temperat 

continental, din 10 ani 4 sunt de seceta, indiferent de ce se spune, de  încalzire globala. În anii '20 mai era

problema aceasta, a încalzirii  globale. Prin '70 discutam de racire globala, daca ne aducem bine  aminte, iar acum

iar am venit la partea aceasta. Dar e o tara  capitalista, discutam de mixul de marketing, de promovare sau de 

manipulare", a sustinut Nicu Vasile.

El a subliniat ca sistemul de irigatii trebuie adaptat actualelor conditii.

"În primul rând, trebuie sa vin cu Legea arendei, trebuie sa fie dublu  fata de perioada de amortizare a investitiei,

irigatia trebuie s-o faca  fermierul, comasarea terenurilor, (....) si pe urma sa reproiectam  aceste sisteme de irigatie.

Momentan nu avem nicio sansa, de aceea vedem  în România foarte multe sisteme de irigatii si ne întrebam de

unde au  apa? Din puturile de adâncime", a aratat Vasile.

În alta ordine de idei, seful LAPAR a admis ca avionul "care aduce  ploaia" ar putea fi alta solutie pentru

combaterea secetei, însa aceasta  este o stiinta si daca nu stim sa o aplicam este în defavoarea noastra.

"În ceea ce priveste avionul pentru schimbarile atmosferice, România  are acest proiect. Exista Departamentul de

Interventii Active în  Agricultura. Da, e o solutie, fara discutie. România a proiectat înca  din anii 1930, daca nu

ma însel, acest sistem pentru a provoca ploile  artificiale, dar acolo este o însamântare a norilor si trebuie sa fim 
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atenti unde facem aceasta însamântare a norilor. De ce? Pentru ca el se  descarca la 10 km distanta. E o stiinta,

într-adevar. Daca nu stim sa o  aplicam, este în defavoarea noastra, nu în favoarea noastra. Cum  discutam acum de

rachetele acestea antigrindina. Aici e marea greseala a  României post-decembriste. Am început sa discutam toti,

ne pricepem la  toate si nu lasam specialistii. Eu n-am vazut în multele mele dezbateri  pe care le-am avut în

diferite ministere sau diferite foruri sa vina  specialistii", a mai spus reprezentantul producatorilor agricoli.

Nicu Vasile considera ca agricultura este singurul sector viabil pentru  România de astazi si, în plus, este necesara

reindustrializarea tarii.

"Agricultura este singurul sector viabil pentru România zilei de  astazi. De la agricultura trebuie sa plecam la

industrializare, la  industria alimentara, trebuie sa dezvoltam industria prelucratoare,  chiar si siderurgia. Având o

discutie în urma cu doua luni de zile, s-a  ajuns la concluzia ca siderurgia este cel mai avantajos sector de 

activitate. Profitabilitatea este de 1 la 10. Într-adevar, doar tarile  elitiste au siderurgie. Noi întâi am stricat-o si

acum ne-am adus  aminte. Am avut combinatul din Galati si Calarasi - Calarasi-ul nici  macar 20% nu era dat în

folosinta si l-am terminat - Hunedoara si  Resita. Nu era Statele Unite când Resita turna otelul. Daca ai otel, ai  si

industrie prelucratoare. Discutam de digitalizare, de utilaje care sa  respecte anumite tehnologii, dar totul pleaca de

la otel, iar  Comunitatea Europeana, când a fost facuta, în 1953, a fost facuta piata  otelului si a carbunelui. De aici

trebuie plecat si analizat mai bine", a  transmis acesta.

page 2 / 2


